

# **BSE Hosting the Environment committee Meeting and Gulf Engineering Federation Strategic Team**

As part of BSE celebration of "World Environment Day", organized in collaboration with the Supreme Council for Environment and the United Nations Environment Programme "UNEP". , BSE hosted Gulf Engineering Federation's Environment Committee and Strategy Team on Thursday, June 5, 2014 at BSE headquarters.

The meetings were attended by delegates from the Gulf engineering societies in addition to the General Secretary of the of Gulf Engineering Federation Dr. Khalil Ibrahim Al Hosni and Assistant General Secretary Engineer Mohammad Kamal.

BSE President and the Assistant General Secretary for Projects Committee Engineer Masoud Ibrahim ALhermi said:"these meetings are part of the framework of the GCC joint cooperation, which aims to identify the various systems and engineering practices and exchange of experiences between different engineering societies."

The Committee addressed many environmental engineering issues in addition to the initiatives and ways and means to enhance cooperation between the Committee and the United Nations Environment Programme "UNEP" such as conducting workshop on environmental impact assessment to be held in Doha in mid of October. Furthermore, the committee discussed the

presentation of Projects Committee to the World Federation of Engineers and the Arab Union of engineering.

The meeting also followed up on the implementation of the committee's action plan approved in the last meeting at Muscat.

At the outset of the meeting, the UNEP representative gave a detailed overview of the opportunities for environment cooperation. Finally the parties agreed to develop a cooperation program and appointed Mr. Hussain Jafar Makki, Committee member, as a liaison officer between the committee and the UNEP.



#### **BSE** honored its Previous President

BSE board of Directors organized an honorary party to Engineer Abdul Majeed Al Gassab, BSE ex-president, on Sunday 8th June 2014 at Trader Vic's Restaurant at Meridian Hotel. The party was attended by HE Dr. Abdul Hussain bin Ali Mirza, Minister of State for Electricity and Water and some senior government officials, CEO's of major industrial companies, as well as former BSE presidents. All current board members also attended the party.

BSE president Engineer Masoud



Alhermi praised all the excellent efforts made by Engineer Abdul Majeed Al Gassab during his two presidency periods and as well as his work as a board member in the previous years. He stressed that the current board will need his expertise and support in various.

Engineer Abdul Majeed Al-Gassab thanked HE the Minister of State for Electricity and Water and all the officials and people who supported him and BSE during his presidency that enabled him to develop BSE to a higher level. He also appraised HE Shaikh Khalid bin Abdulla Al Khalifa, Deputy Prime Minister support to BSE since its establishment in 1972.



## BSE celebrated World Environment Day and held "Bahrain and climate change challenges and opportunities" workshop

BSE celebrated the World Environment Day on Thursday 5th of June 2014 in cooperation with the Supreme Council for the Environment and the United Nations Environment Programme (UNEP) at the society headquarter in Juffair. To enhance the awareness of environment issue, BSE, organized a entitled "Bahrain and change climate". Challenges and Opportunities".

In his opening speech, BSE Engineer Masoud Alhermi said:"The effects of climate go beyond the direct effect changes such as climate disorder, sandstorms, floods and rising water levels, and other common phenomena's. Such changes the economic and social systems due

to destruction and damages of infrastructure which result in major financial losses, worth hundreds of millions, which any country will not be able to sustain alone.

Dr. Mohammed Mubarak Bin Dinh, Chief Executive Officer of the Supreme Council for the Environment in Bahrain participated in this important celebration. He



said the next two years are important since this year's World Environment Day highlights environmental issues related to the Island States including Bahrain.

In his message, which was delivered by Mr. Peter Gerohemen Assistant Secretary-General of the United Nations in Bahrain, the Secretary-General of the United Nations, Mr. Ban Ki-moon stated that: "The small island states, which together form the home to 63 million people, are known as favourite destinations for tourists due to its given the wealth of stunning natural and vibrant cultures and music that people love from all over the world."

#### Course on The Professional Supervisor

BSE organized a course about "The Professional Supervisor" during 18-21 May 2014 at BSE headquarters at lufair.

The course addressed today's changing workplace environment. New supervisors are unsure of their roles and responsibilities. They have little experience dealing with the challenges of managing work through others. Some supervisors or managers haven't had the opportunity to develop those critical

skills of planning work, leading their group, and communicating with their employees, their colleagues and their managers. Learning these skills can have a tremendous impact on an organization's productivity.

The demand to address above issues, by supervisors, lead to organizing this course. The objectives of the course were: Learn some ways to deal with the challenges of the supervisor role and responsibilities. Supervisors learned techniques

for effective planning and how to develop strategies for leadership, team building, communication, and motivation.



#### BSE preparing for "Bahraini Engineer Day" first of July

Bahrain Society of Engineers is working on the necessary completion of the preparations for the effective organization the "Day of Bahraini Engineer", which is scheduled to be in the first of July 2014.

President of the BSE Engineer Masoud Ibrahim Alhermi said: "BSE considered the celebration engineer Bahraini sake of the society on the continuation of the tender this class and to ensure the development and promoted the profession of engineering and which is growing,

along with the continuation of communication between the members of the society through the organization of events aimed at, and it has society appropriated the first days of July".

the celebration of the Day of Engineer is a global celebration leaves to determine schedule for each state, and by the Society of Engineers chose this date linking and it coincided with the founding day of the society, and it is hoped that will be an annual celebration, starting from this year. " Eng Alhermi

The Eng. Masoud said: "We are working to be the Bahrain Society of Engineers as a platform and the house in which to turn to the engineer and engineering student and graduate in any case, as we seek to raise awareness of the profession engineering as a profession upscale constantly evolving, and in cooperation with all interested parties and competent".

www.mohandis.org Issue 15, April/May 2014



## استضافة لجنة البيئة وفريق الإستراتيجية للإتحاد الهندسي الخليجي

استضافت الجمعية اجتماعات لجنة البيئة وفريق الإستراتيجية للإتحاد الهندسي الخليجي وذلك يوم الخميس الموافق 5 يونيو 2014 بمقرها بمنطقة الجفير، بالتزامن مع احتفالات الجمعية بيوم البيئة العالمي الذي نظمته الجمعية بالتعاون مع المجلس الأعلى للبيئة وبرنامج الأمم المتحدة للبيئة "يونيب".

وقد حضر مندوبون عن الهيئات الهندسية الخليجية والأعضاء بالإضافة إلى الأمين العام لإتحاد الهندسي الخليجي الدكتور خليل إبراهيم الحوسنى والأمين العام المساعد المهندس كمال محمد.

رئيس جمعية المهندسين البحرينية والأمين العام المساعد لمشاريع اللجان المهندس مسعود إبراهيم الهرمي صرح بالقول: "بأن هذه الاجتماعات واللقاءات تأتي في إطار التعاون الخليجي المشترك الذي يهدف إلى التعرف على مختلف النظم والممارسات الهندسية وتبادل الخبرات بين الهيئات الهندسية المختلفة".

وتناولت اللجنة البيئية في الاتحاد الهندسي الخليجي العديد من القضايا البيئية الهندسية، بالإضافة إلى العديد من أوجه التعاون بين اللجنة وبرنامج الأمم المتحدة للبيئة "يونيب" مثل ورشة العمل الخاصة ببرنامج تقييم الأثر البيئي المزمع عقدها في الدوحة في منتصب شهر أكتوبر،



إضافة إلى تمثيل مشاريع عضو اللجنة في الاتحاد العالمي للمهندسين والاتحاد العربي الهندسي، كما تطرق اجتماع اللجنة إلى مناقشة تنفيذ خطة برنامج عمل اللجنة المعتمد في اجتماع مسقط الأخير.

وفي مستهل الاجتماع قدم ممثلي برنامج الأمم المتحدة للبيئة "يونيب" عرضاً مفصلاً لفرص التعاون البيئية المرتبطة بالقطاع الهندسي، إذ اتفق الطرفان على وضع برنامج عمل للتعاون المستقبلي وعلى تعيين المهندس حسين جعفر مكي عضو اللجنة كحلقة اتصال بين اللجنة وبرنامج الأمم المتحدة للبيئة.

#### الجمعية تكرم رئيسها السابق

نظمت الجمعية بمطعم تريدر فيكس في فندق الريديان مساء يوم الأحد الموافق 8 يونيو 2014 حفلاً تكريمياً للمهندس عبدالمجيد القصاب الرئيس السابق للجمعية، وقد حضر الحفل سعادة الدكتور عبدالحسين بن على

ميرزا وزير الدولة لشئون الكهرباء والماء وبعض كبار مسئولي الحكومة الشركات الصناعية الكبرى، بالإضافة إلى رؤساء سابقين وأعضاء مجلس الإدارة الحالي.



وقد أثنى رئيس الجمعية المهندس مسعود الهرمي على الجهود التي بذلها المهندس عبدالمجيد القصاب أثناء فترة رئاسته للجمعية والسنوات السابقة مؤكدا أنه سيتم الاستفادة من خبرات القصاب في مختلف المجالات، من جانبه تقدم المهندس عبدالمجيد القصاب بالشكر الجزيل لكل المسئولين و الأشخاص الذين قدموا الدعم للجمعية وله شخصيا ما أعانه على أداء مهمته، وخصّ منهم معالي الشيخ خالد بن عبدالله آل خليفة نائب الشيخ خالد بن عبدالله آل خليفة نائب وبقية الوزراء ورؤساء الشركات الصناعية والرؤساء السابقين.

## الجمعية تحتفل بيوم البيئة العالمي وتعقد ورشة "البحرين وتغير المناخ. .التحديات والفرص"

احتفلت الجمعية بيوم البيئة البئة العالمي والذي صادف يوم الخميس الموافق 2014 بالتعاون مع المجلس الأعلى للبيئة وبرنامج الأمم المتحدة (يونيب) في مقر الجمعية بمنطقة الجفير، وقد نظمت الجمعية ورشة عمل

عقدت في مقر الجمعية والتي خصصت هذا العام لتناول موضوع الدول الجزرية بعنوان "البحرين وتغير المناخ..التحديات والفرص".

وقال رئيس جمعية المهندسين البحرينية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي:" إن

الآثار الناتجة من تغير المناخ تتعدى الآثار الباشرة لهذه الظاهرة لتتجاوز اضطراب المناخ، العواصف الرملية والفيضانات وارتفاع منسوب المياه، وغيرها من الظواهر الشائعة حاليا، لتصل إلى الآثار غير المباشرة المرتبطة

ssue 15, April/May 2014 www.mohandis.org



بالنظم الاقتصادية والاجتماعية الناتجة من تدمير وتضرر البنى التحية المختلفة والخسائر المالية المختلفة التي تقدر بمئات الملايين مما يصعب على الدول تحملها منفردة".

شارك في الاحتفال الدكتور محمد مبارك بن دينه الرئيس التنفيذي للمجلس الأعلى للبيئة الذي قال: ستكون السنتين القادمتين من السنوات المهمة للبيئة، لا سيما وأن هذا العام

في اليوم العالمي للبيئة يسلط الضوء على الدول الجزرية، وهي من أبرز المواضيع البيئية التي تثير قلق الدول بما فيها البحرين التي هي أحدى هذه الدول.

في حين جاء في نص رسالة الأمين العام للامم المتحدة السيد بان كي مون الذي القاها بالنيابة السيد بيتر جروهمان مساعد الأمين العام للامم المتحدة في البحرين : "إنّ الدول

الجزرية الصغيرة، التي تُشكّل معًا موطنًا لأكثرلأزيد من 36 مليون من البشر، معروفة بأنّها من الوُجهات المفضّلة لدى الزوّار نظرا لم تزخر به من مناظر طبيعية خلابة وثقافات حيوية وموسيقى يطرب لها الناس من كل أنحاء العالم".

من جانبه وجد المدير والمثل الإقليمي لبرنامج الأمم المتحدة للبيئة الدكتور إياد أبو مغلي: "أنه من الواضح أن تغير المناخ سيكون له تأثير سلبي شامل على التنمية المستدامة في الدول الجزرية الصغيرة النامية، مما يُعقّد مهمة تحقيق المكاسب التي ستكون مطلوبة لإعانة الناس على التخلص من الفقر وخلق الوظائف الخضراء وحماية البيئة وتحقيق التنمية المستدامة".

## مركز التدريب نظم دورة "المشرف المحترف"

نظم مركز التدريب التابع للجمعية دورة تدريبية بعنوان "المشرف المحترف" وكانت في الفترة من 18 إلى 21 مايو الماضي، بمقر الجمعية بمنطقة الجفير.

وتناولت الدورة قضايا بيئة العمل المتغيرة، كاستقطاب المشرفين الجدد الذين يتمتعون بخبرة متواضعة في كيفية التعامل مع تحديات إدارة العمل من خلال الآخرين، والتأكد من أدوارهم ومسؤولياتهم، إذ بينت النتائج أنه لم يكن لهؤلاء المشرفين أو المدراء الفرصة

لتطوير المهارات المتعلقة بالتخطيط للعمل، مثل التواصل مع موظفيهم وزملائهم. وقد خلصت الدورة إلى أهمية تعلم هذه المهارات لما لها من تأثير هائل على إنتاجية المؤسسة

، وعليه فقد ركزت الدورة على عدة محاور أبرزها تعلم بعض الطرق للتعامل مع تحديات دور المشرف والمسؤوليات المناطة به، إلى جانب تعلم تقنيات التخطيط الفعال وكيفية وضع استراتيجيات للقيادة، وبناء الفريق

ومن خلال الاتصال والتحفيز.

واتسمت الدورة التي حضرها عدد من المهتمين وذوي الاختصاص بالأنشطة التفاعلية ودراسات لحالة عدة إلى جانب بعض التدريبيات التي أثراها حضور أربعة من خبراء وقادة مجتمع الأعمال والصناعة بهدف الإستفادة من خبراتهم المتنوعة في هذا الجانب.

#### الجمعية تستعد لـ "يوم المهندس البحريني" الأول من يوليو القادم

تعكف جمعية المهندسين البحرينية على الانتهاء من الاستعدادات اللازمة لتنظيم فعاليتها الأولى "يوم المهندس البحريني" والتي من المقرر أن تكون في الأول من شهر يوليو 2014.

وكانت الجمعية قد أقرت الاحتفال بالمهندس البحريني خلال اجتماع الجمعية العمومية السنوي، عبر تخصيص يوم للمهندس البحريني يكون بمثابة عرفانا منها ومن المجتمع البحريني بالجهود الدؤوبة التي يبذلها المهندسين في قطاع الهندسة الذي يشغل نسبة كبيرة في الاقتصاد الوطني.

من جانبه قال رئيس الجمعية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي: "ارتأت الجمعية الاحتفال

بالمهندس البحريني حرصا من الجمعية على استمرار عطاء هذه الفئة والحرص على تطور ورقي المهنة الهندسية والتي آخذه في النمو، إلى جانب استمرار التواصل بين اعضاء الجمعية من خلال تنظيم الفعاليات الهادفة، وعليه فقد خصصت الجمعية الأول من يوليو يوما "للمهندس البحريني"، منوها أن

ارجوالإشارة الى أن الإحتفال بيوم المهندس هو إحتفال عالمي يترك لتحديد موعده لكل دولة، وعليه اختارت جمعية المهندسين هذا الموعد لإرتباطه وتزامنه مع يوم تأسيس الجمعية، ومن المؤمل أن تكون هذه الاحتفالية سنوية بدءاً من هذا العام".

وستقيم الجمعية فعاليتها على مدار ثلاثة أيام

اليوم الأول تحت شعار "الصحة والهندسة"، واليوم الثاني سيكون تحت شعار "المهندسة"، في حين سيكون اليوم الثالث والذي يصادف الأول من يوليو "يوم المهندس البحريني".

وأضاف المهندس مسعود الهرمي: "أننا نعمل على أن تكون جمعية المهندسين البحرينية بمثابة المنصة والبيت الذي يلجأ إليه المهندس وطالب الهندسة والخريج في كل الأحوال، كما أننا نسعى لنشر الوعي بالمهنة الهندسية كمهنة راقية في تطور دائم، وذلك بالتعاون مع كافة الجهات المهتمة وذات الاختصاص".